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متعجبم از کسانی که در موضوع هسته ای منافع جناحی را ترجیح دادند
نماینده مردم شاهرود و میامی طی نطق میان دستور خود در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از همه 
کسانی که در مسیر برجام و دستیابی به توافق هسته ای تلاش کردند، گفت: از منتقدان عاقل و دارای نیت خیر که به دلسوزی در 
پی تامین منافع ملی بودند تشکر می کنیم ولی تعجبم از کسانی است که مسائل جناحی و مخالفت با دولت را بر منافع ملی ترجیح 
دادند. وی افزود: اینان کسانی هستند که تا دیروز وقتی پرونده هسته ای به شورای امنیت رفت و هفت قطعنامه ظالمانه علیه 
کشور وضع شد جشن می گرفتند و تحریم ها را کاغذ پاره می دانستند اما امروز طلبکارانه تلاش می کنند تا مردم را ناامید کنند. 
البته حق دارند چون همه پیش بینی ها و تحلیل های آنها خلاف درآمد. در حالی که آنها می گفتند هیچ گاه طرف های خارجی حق 

غنی سازی هسته ای ایران را به رسمیت نمی شناسند و مذاکرات با شکست مواجه خواهد شد اما از این مرحله با سربلندی عبور کردیم و حق غنی سازی ایران در 
سازمان ملل و مجامع جهانی به رسمیت شناخته شد و سپس همین افراد تلاش کردند برجام را در نزد افکار عمومی بد و مبهم جلوه دهند و در مرحله دیگر تلاش 
کردند مجلس را در مقابل برجام قرار دهند، ولی در هیچ کدام از این مراحل توفیق نیافتند. جلالی تصریح کرد: بعد از همه اینها این افراد تلاش کردند که بگویند 
تحریم ها برداشته نخواهد شد و امروز نیز غلط بودن این تحلیل آنها نیز به اثبات رسید و در این میان یک سوال مهم ذهن من را به خود مشغول می کند و آن این است 
که چرا برخی از دستگاه ها و شخصیت ها تلاش می کنند تا مردم را مایوس کنند؟ و چرا اصرار دارند که اعلام کنند تحریم ها برداشته نمی شود؟ در حالی که گرد 
یأس پاشیدند در جامعه و مردم را نسبت به اصل نظام مأیوس می کنند و همین کسانی که امروز به دنبال سرقت امید از مردم هستند مرتباً مشکلات جامعه از جمله 
بیکاری و فقر را به رخ مردم می کشند. گویا به تازگی چشمشان به این مشکلات کشیده شده و تا دیروز فقر، فشار تحریم، بیکاری، فساد و بی عدالتی را نمی دیدند.

قانون انتخابات جوابگوی نیازهای جامعه نیست
یک وکیل دادگستری گفت: سه دهه از قانون انتخابات گذشته است و این قانون جوابگوی نیازهای جامعه نیست؛ لذا باید قانون 
به روز شود. هوشنگ پوربابایی بیان کرد:  موضوع انتخابات از جنبه های گوناگون اعم از شدت تاثیر قانون انتخابات با توجه به 
شرایط کنونی، نواقص قانون انتخابات، تبلیغات انتخابات یا وظایف کاندیداها در امر تبلیغات و وظیفه هیات نظارت بر انتخابات 
قابل بررسی است. وی درباره قانون انتخابات گفت: آخرین اصلاحیه قانون انتخابات در سال 1366 صورت گرفت. ممکن 
است بعدها بخشی از مواد به صورت جزیی اصلاح شده باشد که در روند قانونگذاری تغییرات زیادی ایجاد نکرده است؛ به طور 
کلی قانون در این زمینه از سال 66- 61 پایه گذاری شده است. پوربابایی یادآور شد: قانونی که 3 دهه از آن گذشته طبیعی است 

که شرایط انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان، شرایط نظارت و اجرا، نحوه تبلیغات، مجازات متخلفان، شمارش آرا و ... را نسبت به کسانی در نظر گرفته که 
سه دهه از آن گذشته است؛ لذا قانون باید به روز شود. این وکیل دادگستری تصریح کرد: قانونی که سه دهه از آن گذشته جوابگوی نیازهای جامعه نیست و این 
موضوع باعث می شود به اصلاحاتی دامن زده شود که بعضی از این اصلاحات تخلف و بعضی جرم است و بعضی از این تخلف ها به عنوان تقلب و بعضی از این 
جرایم به عنوان جرایم امنیتی محسوب می شوند و این علت نقص قانون انتخابات است؛ به نظرم قانون انتخابات به درستی اصلاح نشده است. وی با اشاره به 
تبلیغات انتخاباتی و اینکه ما نمی توانیم پیشرفت تکنولوژی در جامعه را نادیده بگیریم، گفت: طبیعی است با توجه به فضای مجازی، امکان تخلف و تخریب یک 
کاندیدا نسبت به کاندیدای دیگر در امر تبلیغات وجود دارد؛ به این صورت که در فضای مجازی شخص و گروهی به صورت غیرواقعی طرفدار کاندیدایی خاص 
هستند و به امر تبلیغات می پردازند و ضررش متوجه کاندیدای رقیب است که این موضوع قابلیت شناسایی ندارد و ضرر اصلی اش متوجه کاندیدای رقیب می شود.

همدلی در »فارسی« ، 
هم زبانی در »وین«

محســن رضایی |  ترس دولتمردان آمریکا از اجرایی 
شدن برجام کاملًا مشــهود بود؛ چراکه فشار عربستان، 
رژیم صهیونیستی و تندروهای آمریکا، بزرگ ترین موانع 
اجرای برجام به شمار می آمد. اوباما به خاطر مراعات آن ها، 
محدودیت سفر به ایران را در قانون بودجه پذیرفت، ولی 
نظرسنجی ها به او هشدار می داد که هنوز شرایط مناسب 
نیســت. موضوع تحریم های موشکی را در کنگره طرح 
کردند تا بلکه با ایران به یک موازنه روانی، قبل از برجام دست 
یابند که این نیز عکس العمل شدید ایران را در پی داشت. 
این موضوع برای آمریکایی ها نوعی بن بست به وجود آورد. 
عربستان به شهادت شیخ نمر روی آورد تا آخرین تیر ترکش 
خود را در به هم زدن شرایط منطقه مورداستفاده قرار دهد. 
سازمان جاسوسی عربســتان، حمله به سفارت خود در 
تهران را که از قبل برنامه ریزی کرده بود به اجرا گذاشت. 
مهم ترین دلیل مبنی بر دست داشتن عربستان در آتش 
زدن ســفارت خود در تهران، عدم اعزام ســفیر به تهران 
و تخلیه اسناد به کلی سری از ســاختمان سفارت است. 
دولت سعودی، در فضای بین المللی، گردوغبار فراوانی 
ایجاد کرده است. از شورای امنیت سازمان ملل، قطعنامه 
گرفت و تعدادی محدود از کشورها را توانست به قطع رابطه 
با ایران بکشاند، لیکن ناگهان دست قدرت غیبی از آستین 
پاسداران انقلاب اسلامی بیرون آمد و چنان به عربستان 
تودهنی زد که به اوباما جرئت داد تا برنامه برجام را عملیاتی 
کند. دستگیری مقتدرانه تفنگداران آمریکایی و برخورد 
ملاطفت آمیز با آنان و آزادی آن ها از موضع اقتدار، فضای 
داخلی آمریــکا و افکار عمومی منطقه و جهــان را برای 
اجرای برجام مهیا کرد، حقیقتاً اقدام به موقع و هوشیارانه، 
پاسداران انقلاب اسلامی در دستگیری تکاوران آمریکایی 
در اطراف جزیره "فارســی" تیر خلاص بر تردید آمریکا در 
مسیر اجرای برجام بود. اقدام هوشیارانه ی سربازان فداکار 
نیروی دریایی سپاه تحسین جامعه را برانگیخت و همدلی 
شورانگیزی سراسر کشــور را فراگرفت. امروز که برجام، 
اجرایی شده قاطبه ملت ایران یک صدا فریاد برمی آورند 
که"زنده باد جمهوری اســلامی ایران- پاینده باد وحدت 

ولایی ملت ایران ناشکری نکنیم"
هر نوع برداشت جناحی و شخصی از اجرایی شدن برجام، 
نوعی ناشکری به شمار می آید. باید از همه دست اندرکاران 
و نقش آفرینان این موقعیت سپاسگزاری کنیم. از عنایات 
خاصه حضــرت باری تعالی کــه همــواره در گرفتاری ها 
مددرسان ملت فداکار ایران است، از رهبر حکیم و فرزانه 
انقلاب اســلامی که صبورانــه، در طول دوازده ســال، 
مذاکرات هسته ای را در دولت های مختلف هدایت کردند، 
از شهدای والامقام هســته ای که اساس علم و فناوری 
هســته ای را بنیان نهادند از ریاســت محترم جمهوری 
اســلامی ایران، که باانگیزه مذاکرات را پی گیری کردند 
و از نیروهای مســلح که راه جنگ و تشدید تحریم ها را بر 
دشمنان بســتند و آنان را به مذاکره وادار ساختند، از تیم 
پرتلاش مذاکره کننده و شخص دکتر ظریف، از دبیرخانه 
شــورای عالی امنیت ملی و امیر شــمخانی و درنهایت از 
شب زنده داران جزیره فارسی که تیر خلاص بر تردیدهای 

دشمن زدند سپاسگزاریم.
خوش خیالی: باید توجه داشــت که برطرف شدن مانع از 
سر راه، به معنای دویدن نیست. نباید انتظار غیرواقعی در 
مردم ایجاد کرد. اجرایی شــدن برجام، صرفاً موانعی را از 
مسیر تجارت برمی دارد لیکن اگر دولت و مجلس شورای 
اسلامی، تولید ملی و اشتغال را تشویق و اجرایی نسازند، 
اگر صــادرات کالا و خدمات، جهش نیابد و درنهایت اگر 
محیط اقتصادی بهبود نیابد و موانع داخلی در این مسیر، 
متوقف نگردد، اجرای برجام به تنهایی کارگشا نخواهد بود.
لازمه رفع معضل بیکاری و اشــتغال و رونق اقتصادی، 

داشتن برنامه و همت بلند است.
مراقبــت: "آمادگی برای تحریم هــای جدید و مقابله با 
هرگونه نفوذ"، بی تردید دشــمن زخم خورده از شکست 
تحریم ها، به تحریم های جدید دست خواهد زد و در کنار 
تحریم هایی جدید، بــه دنبال نفوذ در ایران خواهد بود. 
رفتارهای آمریکا بیانگر آن است که در پشت لبخندهای 
خود، خنجــری در دســت دارد که در موقع مناســب، 
تعرض کند. هوشــیارانه باید مراقب بود و به سیاســت 

به کارگیری سیلی و خنده توجه داشت.

ورودرئیسجمهوربهماجرایاحرازصلاحیتها
شورای نگهبان نگذارد دلواپسی  در کشور به وجود بیاید

در اولین ساعات بامداد امروز آژانس گزارش راستی آزمایی خود را اعلام کرد و 
با اجرایی شدن برجام، سایه تحریم ها از ســر کشور کنار رفت. این گونه بود که 
رئیس جمهور با انتشــار بیانیه ای خطاب به ملت ایران، این موفقیت را تبریک 
گفت و در اولین ساعات امروز برای تقدیم لایحه بودجه به مجلس رفت. روحانی 
همچنین عصر امروز در کنفرانسی مطبوعاتی درخصوص اجرایی شدن برجام و 
وضعیت پسابرجام سخن گفت. هرچند بیشتر زمان این نشست خبری به تحریم 
ها و ســرمایه گذاری خارجی و رشــد اقتصادی اختصاص داشت، درخصوص 
موضوع ردصلاحیت های گســترده نیز از رئیس جمهور ســوال شــد و او قول 

پیگیری موضوع را داد.

بررسی صلاحیت ها را پیگیری می کنم
رییس جمهور در این نشست خبری در پاسخ به سوالی در خصوص آمار بالای رد 
صلاحیت ها برای انتخابات مجلس دهم گفت: در داخل هم باید مدل برجام را 
اجرا کنیم. روحانی با بیان اینکه اطلاعات اولیه ای که در این خصوص به او داده 
اند، خوشحال کننده نبوده است، گفت: در مرحله ثبت نام شاهد استقبال خوبی 
بودیم و نتایج بررســی های هیات های اجرایی نیــز امیدوارکننده بود اما اکنون 
برخی احراز صلاحیت نشدند که امیدواریم شورای نگهبان به آن ها رسیدگی کند 
و اگر کسی احراز صلاحیت نشــده، شورا دخالت کند و من نیز به عنوان رییس 

جمهور از همه اختیاراتم در این زمینه استفاده می کنم.
رییس جمهور کشورمان خاطرنشان کرد:  امیدوارم شورای نگهبان که پاسدار 
قانون اساسی است همچون دولت که پاسدار قانون اساسی است و ما وظایف 
مشــترکی داریم در انتخابات نیز بر اجرایی شــدن قانون اساسی نظارت خوبی 
داشــته باشــد و امیدوارم این موضوع را به گونه ای حل و فصل کند که منویات 
مقام معظم رهبری در راستای برگزاری انتخابات پرشور و اینکه فرمودند حتی 
کسانی که نظام را قبول ندارند در انتخابات شرکت کنند، اجرایی شود. وی یادآور 
شد: شورای نگهبان ان شاءالله این دغدغه خاطر را حل کند و نگذارد دلواپسی  

در کشور به وجود بیاید.

روشن شد که سیاست برد-برد درست است
روحانی در بخشــی از این نشست با اشــاره به اجرایی شــدن برجام به اهمیت 
دیپلماســی تاکید کرد و گفت: از امروز روشن شد که کشور ما دارای یک قدرت 
بزرگ به نام دیپلماســی اســت که البته این قدرت را خیلی ها در داخل، منطقه 
و جهــان باور نمی کردند. باور نمی کردند که سیاســتمداران و دیپلمات های ما 
قادر هستند با قوی ترین دیپلماسی پای میز مذاکره با دیپلمات های کشورهای 

قدرتمند جهان بنشینند و از حقوق کشور و ملت خود به خوبی دفاع کنند. 
رئیس جمهور تصریح کرد:  از امروز روشــن شــد که سیاست برد- برد درست و 
صحیح اســت. برای آن ها که فکر می کردند یا باید کلاه سر دیگران گذاشت یا 
کلاه از سرمان برخواهند داشت روشن شــد که می توان به توافقی رسید که به 
نفع کشور و دیگر کشورهای منطقه و جهان باشد. وی افزود: درست در همان 
روزی که در ســال 57 تحمیل از سر مردم برداشته شــد و حاکم تحمیلی از این 

کشور زدوده شد، تحریم  هم برداشته شد.
روحانی همچنین تاکید کرد: اگر هدایت ها و حمایت های مقام معظم رهبری 
نبود و چتر ولایت فقیه بر سر این ملت نبود و اگر چارچوب هایی که ایشان برای 
این مذاکرات تعیین کردند و تذکرات به موقعی که هر زمان لازم بود بدهند می 
دادند و حمایت کامل ایشــان از مذاکره و مذاکره کننــدگان نبود، امروز در این 
نقطه موفقیت نبودیم. رئیــس جمهور همچنین بیان کــرد: در عین حال اگر 
نیروهای مسلح ما سپاه، بســیج، ارتش و نیروی انتظامی کشور را امن و باثبات 
نگه نمی داشــتند و اگر حمایت مجلس و علما و بزرگان و دانشــگاهیان نبود ما 

نمی توانستیم به این موفقیت برسیم.

تعهدات آمریکا با تغییر دولتش، پابرجاست
رییس جمهور در پاســخ به سوالی در مورد برنامه دولت ایران پس از تغییر دولت 
در آمریکا و احتمال روی کار آمدن تندروها در این کشور گفت: اینکه در اجرای 
برجام با مشــکلاتی مواجه هستیم و باید به فکر باشــیم و مراقبت و رصد کنیم 
امری طبیعی است. روحانی با بیان اینکه در آمریکا هر گروهی بعدا دولت را در 
اختیار داشــته باشد تعهدی که امروز دولت فعلی در برجام به ما داده است تعهد 
دولت آمریکاســت و نه این دولت و آن دولت افزود: این تعهد استمرار پیدا می 
کند و فرقی ندارد هر دولتی روی کار آید به این چارچوب متعهد است و قطعنامه 

2231 برای همین است.

رئیس جمهور با بیان اینکه شرایط آینده شرایطی نیست که آمریکایی ها بخواهند 
تحریم های گذشته را برگردانند خاطرنشان کرد: تحریم نفت و بانک بر مبنای 
قطعنامه های شــورای امنیت بود و آن قطعنامه ها زمینه را برای این ترک تازی 
ها برای افراطیون آمریکا آماده کرده بود که امروز این زمینه وجود ندارد و افکار 

عمومی خریدار آن ها نیست.
روحانی همچنین در خصوص رابطه اقتصادی ایران و آمریکا، گفت: اگر آمریکا 
بخواهد در کشــورمان ســرمایه گذاری کند مانعی وجود ندارد و اگر خودشان 
قوانین مانعی دارند باید برداشــته شــود. در حــال حاضر نیــز د زمینه واردات 
هواپیمای مســافربری و صادرات برخــی کالاهای ایرانی بــه آمریکا نیز موانع 

برداشته شده و این به نفع مردم ایران و آمریکا خواهد بود.
رئیس جمهور در پاسخ به ســوالی درخصوص عربستان گفت: ما می خواهیم 
با همه کشورهای همســایه خود روابط صمیمانه داشــته باشیم اما مشکلات 
عربستان از خود آن ها نشات گرفته است. وی تصریح کرد:  امروز یکی از مقامات 
سعودی از اینکه مشکلات اقتصادی ایران حل شده اظهار تاسف و ناراحتی کرد. 
یک همسایه و یک مسلمان هیچ وقت این کار را نمی کند. مسلمان ها همه با هم 

برادرند آن هم کشوری که خود را حرمدار حریم امن الهی می داند. 
روحانی همچنین گفت: ما به حل و فصل مســایل منطقه از طریق دیپلماتیک 
امیدواریــم. دولت ما رفتار غیر دیپلماتیک و ناصحیــح را نخواهد پذیرفت و اگر 
لازم باشــد هم جواب قاطعی به برخی برخوردها خواهد داد. امیدواریم تاکنون 

حکام عربستان درسی تازه گرفته باشند.

باید از هرگونه مناقشه بیهوده و انحرافی بپرهیزیم
رئیس جمهور روحانی در سخنان امروز خود در مجلس با اشاره به تاخیر در ارائه 
لایحــه بودجه به مجلس گفت: زمان ارائه لایحه با زمان اجرایی شــدن توافق 
هســته ای و رفع تحریم ها تقارن پیدا کرد و دولت به لحــاظ انعکاس خارجی و 
حساسیت بین المللی در این موضوع صلاح نمی دید که لایحه بودجه را براساس 

فرض رفــع تحریم ها که تدوین کرده بود پیش از عملی شــدن رفع تحریم ها به 
مجلس ارائــه کند. وی ادامه داد: البته اگر دولت هم می خواســت بودجه را بر 
مبنای فــرض عدم رفع تحریــم، تدوین و تقدیم مجلس کنــد چون پیش بینی 
این بود که تحریم ها رفع خواهد شــد بنابراین کاری مناسب نبود که ما برخلاف 
اعتقادمان لایحه ای بــر مبنای ادامه تحریم ها تقدیم مجلس کنیم و این دلیل 

تاخیر ما درارایه لایحه بودجه در امسال بود.
رئیس جمهور با اشاره به اجرایی شدن برجام، تاکید کرد: با توجه به شرایط امروز 
کشــور ، اقتصاد و بهبود شــرایط زندگی مردم باید در اولویت اصلی همه باشد. 
روحانی افزود:  بهبود وضع زندگی مردم به ویژه عبور از مســیر ســخت اشتغال 
ایجاب می کند هر آن چیزی که باعث ایجاد حاشــیه نســبت به این مهم باشد 
به کنار گذاشته شــود و از ایجاد هر گونه حاشیه داخلی و خارجی باید جلوگیری 
شــود. از امروز فصل کار جدیدی برای دولت و همه دستگاه ها آغاز شده است. 
وی ادامه داد: باید از هرگونه مناقشات بیهوده و انحرافی که ما را از ارتقاء منافع 
مردم باز می دارد پرهیز شود .امروز آغاز فصل هماهنگی بیشتر بین همه گروه ها 

و دستگاه ها برای جبران عقب افتادگی های گذشته است.
رئیس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری از اظهارات خود با اشــاره به ضرورت 
اصلاحــات اقتصادی، گفت: همه کشــورهایی که در شــرایط غیرتحریم هم 
هستند به رشد پایدار دست پیدا نکرده اند که تجربه ایران هم پیش از تحریم ها 
همین گونه اســت. اقتصاد ایران بــه مجموعه ای از بیماری های ســاختاری 
مبتلاست که مانع رسیدن به رشد قابل قبولی می شود. در دهه هشتاد میلادی 
که ما درآمد نفتی فراوانی داشــتیم، بی توجهی به اصلاحات اقتصادی در کنار 
مجموعه ای از سیاست های نادرست، باعث شد کشور قادر نباشد به رشد قابل 

قبولی دست یابد. رشدی هم که حاصل شد رشد بدون اشتغال بود.
روحانی در ادامه تأکید کرد: با آغاز رفع تحریم ها، مجموعه ای از سیاست های 
اصلاحی به همراه سیاست های مقابله با کاهش درآمدهای نفتی در چارچوب 

بودجه 95 و برنامه ششم مدنظر دولت قرار گرفته است. 

پیگیری روزدیدبان مجلس

رفعتحریمهااستقامتملتایرانرانشانمیدهد
رئیس مجلس شورای اسلامی از رئیس جمهور، وزیر خارجه و اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای برای تلاش در جهت حل موضوع هسته ای و رفع تحریم ها قدردانی کرد. علی لاریجانی گفت: امروز روز 
بســیار فرخنده ای است که تجلی اراده ملت است. موضوع هسته ای به نتیجه رســید و تحریم ها برداشته شد. از آقای روحانی که تلاش زیادی داشتند و همچنین آقای ظریف و تیم مذاکره کننده که همت 
زیادی را مصروف کردند تا این معضل از جلوی پای ملت برداشته شود قدردانی می کنیم. وی افزود: شب گذشته شاهد این بودیم که آخرین گام برای برداشته شدن تحریم ها انجام شد و این اهمیت استقامت 
ملت را نشان می دهد که در این راه با پایداری و استقامت اراده خود را محقق کردند. رئیس مجلس ادامه داد:  لازم است از تلاش هایی که انجام شده و پایبندی ملت صمیمانه سپاسگزاری کنیم. در 
طول 12 ســال گذشته که ماجراهای مختلفی در این زمینه وجود داشــت مقام معظم رهبری با راهنمایی خود هم در ایجاد فناوری هسته ای هم نقش اول در تثبیت موقف ایران و همچنین نقش 
ارزشمندی در حل این مساله در دوران اخیر داشتند. لاریجانی با بیان اینکه هدایت های رهبری در طول سال های گذشته راهگشا بوده اضافه کرد: از مقام معظم رهبری که در ادوار مختلف موثر 

بودند سپاسگزاریم و آرزومندیم با انجام این اقدام فضای تلاش برای رونق در کشور فراهم شود و دوره ی جدیدی برای ایران رقم بخورد.

سیاسی


